
Praznični
obisk pri
najstarejši
krajanki

Kot že nekaj let doslej so aktivisti RK Vrhovci v
prednovoletnih dneh obiskali starejše krajane in
tiste, ki jim zdravje ne služi najbolje, jih skromno
obdarili in jim zaželeli vse najlepše v novcm letu,
predvsem pa zdravja. Obiskali so tudi KOVAČ
MARIJO iz Kozarij - po domače Brvičarjevo
mamo, ki je v decembru 1985 praznovala 92 letni-
co svojega življenja in si s tem pridobila častitljivi
naslov »najstarejše krajanke« v krajevni skupnosti
Vrhovci. *

Ob srečanju z njo je bila vsaka misel na rahlo
negotovost, kako bo sprejela ta obisk - odveč.
Predstavila se je dobro razpoložena. Čeprav ima
zadnje leto pri hoji palico v pomoč, so bili njeni
koraki hitri in prožni. Takoj je postala prijetna
sogovornica, vedrega spomina in živih misli in
sproščeno opisala dogodke iz njenega življenja.

Rodila se je leta 1893 v Vodicah na Notranj-
skem. Njena mladost je bila polna žalostnih in
pretresljivih dogodkov. Mati ji je zgodaj umrla.
Oče pa je bil bolj nemirne narave in je stremel za
boljšim zaslužkom, zato so se preselili v Ljublja-
no. Tedaj se je še zelo mlada zaposlila v Tobačni
tovarni v Ljubljani. Oče se je nato selil v Ameri-
ko, vendar ona ni hotela z njim. »Kaj bom hodila
v Ameriko, če imam tu delo in kruh«, je dejala
očetu in ostala v Ljubljani.

Tudi njen bodoči mož - tedaj še fant je šel za tri
leta v Ameriko. Po vrnitvi je bil samo en dan
doma, ko se je začela prva svctovna vojna in so ga
vpoklicali k vojakom. Po štirih letih se je vrnil
domov kot vojni invalid. Poročila sta se leta 1923
in si ustvarila družino. Pustila je delo v tovarni in
ostala doma. Mož je bil priden delavec, ljudje so
ga imeli radi. Delal je pri elektriki. Treba je bilo

trdo delati, da so se preživeli. »Takrat je bila
zemlja osnova za življenje, kruh in moč. Danes je
drugače. Neveste se branijo takih fantov, ki imajo
zemljo«, pravi. Še veliko drobnih utrinkov se ji
utrne iz mladih let. Pripoveduje živo, kot bi se
odvijal film. Zelo dobro se tudi spominja povod-
nji, ki je bila leta 1926. Voda je pridrla iz polho-
grajskih hribov in rušila vse pred seboj. Moža so
komaj rešili smrti. Veliko strahu so takrat presta-
li. Po tistem je rodila mrtvo hčerko.

Na vprašanje, kako so preživeli drugo svetovno
vojno, pravi: »Bilo je hudo, za jesti ni bilo, hudo
je bilo.«

Dvaintrideset let je že vdova. Živi pri hčerki. V
veliko veselje so ji trije vnuki in trije pravnuki.
Zelo rada bere in to vse, kar ji pride pod roke.
»Veliko je brala tudi ponoči«, jo dopolni hčerka.
Tudi zaradi zdravja se ne pritožuje preveč. Če pa
ji kdaj srce ponagaja, si z dr. Pavlinom napovesta
»randi«. Zaupa mu in navadila se je nanj.

Na koncu je še povedala recept za dolgo življe-
nje: »Močne - taprave kave in alkohola ne pijem,
delala pa sem vedno rada.« Na prigovarjanje, če
bi hotela še kaj povedati, je dejala: »Najbolje bi
bilo, če ne bi bilo vse tako drago.« Pa še res je
tako.

Ob slovesu so ji zaželeli še veliko zdravja in
zadovoljstva v prihajajočem novem letu.
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